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姓       名： 谢     毅

电       话： 0551－63606379

电子邮件：yxie@ustc.edu.cn

主       页：http://staff.ustc.edu.cn/~yxie

谢毅，1967年7月生。中国科学技术大学化学与材料科学学院、合肥微尺度物质科学国家研究中心教授，博士生导师。 

教育与科研经历

1988年毕业于厦门大学化学系，获得学士学位。1996年在中国科学技术大学应用化学系获博士学位后留校任教，此后曾去美国纽约州立大学石溪分校和宾州州立大学从事博士后研究及访问。1998年获国家杰出青年基金后晋升为教授，2000年入选教育部第三批长江特聘教授，2003年成为国家基金委创新群体基金学术带头人，2009年起任化学与材料科学学院学术委员会主任。2013年当选中国科学院院士和英国皇家化学会会士，2015年当选发展中国家科学院(TWAS)院士和亚太材料科学院(APAM)院士。

主要学术贡献　　 

长期从事无机固体化学研究。曾建立了溶剂热制备非氧化物材料的方法，相关工作获得2001年国家自然科学二等奖（排名第二）。

曾建立和发展了特征结构导向构筑无机功能固体材料的方法学，实现了系列有重要应用背景的复杂结构的无机功能材料的构筑，系统总结了协同导向机制。该系列工作获2012年国家自然科学二等奖(排名第一)。

近十年来聚焦低维固体中的电子结构、声子结构的调控及其在能量转化中的应用，丰富和发展了纳米固体化学，如建立了制备二维超薄材料的普适方法，解决了其精确结构表征上的困难，率先发现了二维超薄结构特殊电子态的基本规律，并阐明了其在光电催化及热电转换等重要能量转换中的清晰构效关系，为相关领域的新材料设计提供物质基础，相关成果曾入选《中国科学十大进展》及两次入选《中国科学院重大科技基础设施重大成果》。

以上相关工作以通讯作者身份包括Nature及子刊10余篇，化学顶级三大刊(J. Am. Chem. Soc., Angew. Chem. Int. Ed. , Adv. Mater.)80余篇在内的SCI论文330多篇，被SCI引用超过35000次，个人H因子104，其中超过60篇论文被选为Top 1% ISI高被引论文。连续入选Clarivate全球高被引科学家榜单和Elsevier中国高被引学者榜单。

主持项目

先后主持国家自然科学基金重大项目、科技部重大研究计划项目、国家自然科学基金创新研究群体基金、国家杰出青年基金、国家自然科学基金重点项目、中国科学院前沿科学重点研究项目和方向性项目等。


获奖与荣誉

分别以第一和第二完成人获得国家自然科学二等奖2次(2012, 2001)，此外曾获中国青年科学家奖(2002)，中国科学院-拜耳青年科学家奖(2003)，中国青年女科学家奖(2006)，国际纯粹与应用化学联合会(IUPAC)化学化工杰出女性奖(2013)，发展中国家科学院(TWAS)化学奖(2014)，L'Oréal-UNESCO for Women in Science Awards (2015), 何梁何利科学与技术进步奖(2017), Nano Research Award (2017), 安徽省重大科技成就奖(2018)等奖励。


学术兼职

现任SCIENCE CHINA Chemistry副主编，J. Am. Chem. Soc., Angew. Chem. Int. Ed., Joule, ACS Central Science, Materials Horizons等5个英文期刊及《无机化学学报》等2个中文期刊的国际编委或编委。现任中国化学会女化学工作者委员会副主任及国务院学位委员会学科评议组成员。曾任Inorg. Chem. Front.创刊副主编四年，及中国化学会无机化学委员会副主任。

文章及专著
　  http://www.researcherid.com/rid/B-5753-2009
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Name: Xie Yi

Phone: 86-551-63606379

E-mail: yxie@ustc.edu.cn

Homepage: http://staff.ustc.edu.cn/~yxie

Xie Yi, born in July 1967, is a professor and doctoral supervisor of the School of Chemistry and Materials Science and the Hefei National Laboratory for Physical Sciences at the Microscale of the University of Science and Technology of China.

Educational Background and Scientific Research Experience

In 1988: Graduated from the Department of Chemistry of Xiamen University with a Bachelor's degree.
In 1996: Received a Ph.D. in Applied Chemistry from the University of Science and Technology of China and subsequently began teaching there.
Conducted postdoctoral research and visits at the State University of New York at Stony Brook and the Pennsylvania State University.
In 1998: Promoted to a professor after receiving the National Science Fund for Distinguished Young Scholars.
In 2000: Appointed as a Distinguished Professor under the Changjiang Scholars Program of the Ministry of Education.
In 2003: Became the academic leader of the Innovative Group Project of the National Natural Science Foundation of China.
Since 2009: Served as the Chairman of the Academic Committee of the School of Chemistry and Materials Science.
In 2013: Elected as an academician of the Chinese Academy of Sciences and a fellow of the Royal Society of Chemistry.
In 2015: Elected as a fellow of the World Academy of Sciences and the Asia-Pacific Academy of Materials.

Major Academic Contributions

Long-term research in inorganic solid-state chemistry.
Established the solvothermal preparation method for non-oxide materials, which earned the Second Prize of the National Natural Science Award in 2001 (as a second author).
Established and developed methodologies for the construction of inorganic functional solid materials with characteristic structures, achieving the construction of a series of complex structured inorganic functional materials with important application backgrounds, and systematically summarizing the collaborative guidance mechanism, earning the Second Prize of the National Natural Science Award in 2012 (as a first author).
Focused on the regulation of electron and phonon structures in low-dimensional solids and their applications in energy conversion over the past decade, contributing significantly to the field of nanochemistry.
Established universal methods for preparing 2D ultrathin materials, solved precise structural characterization challenges, discovered fundamental laws of special electronic states in 2D ultrathin structures, and clarified its clear structure-activity relationship in important energy conversion such as photoelectric catalysis and thermoelectric conversion, providing a material basis for the design of new materials in related fields. Relevant achievements have been included in the "China's Top 10 Science Advances" and twice in the "Major Achievements in Major Scientific and Technological Infrastructure of the Chinese Academy of Sciences".
Published over 330 SCI papers, including more than 10 in Nature and its sub-journals, and over 80 in top chemistry journals (J. Am. Chem. Soc., Angew. Chem. Int. Ed., Adv. Mater.) as a corresponding author.
SCI citations exceed 35,000 times, with a personal H-index of 104 and more than 60 papers selected as Top 1% ISI Highly Cited Papers.
Consistently listed in Clarivate's Highly Cited Researchers and Elsevier's Highly Cited Chinese Researchers.

Project Leadership

Led major projects including the Major Project of the National Natural Science Foundation of China, the Key Research Program of the Ministry of Science and Technology, the Innovative Research Group Project of the National Natural Science Foundation of China, the National Science Fund for Distinguished Young Scholars, the Key Project of the National Natural Science Foundation of China, the Key Research Program and Directional Project of Frontier Sciences of Chinese Academy of Sciences.

Awards and Honors

Received the Second Prize of the National Natural Science Award twice (2012, 2001).
Other notable awards include:
Young Scientist Award of China (2002)
CAS-Bayer Young Chinese Scientists Award (2003)
Chinese Young Women in Science Award (2006)
IUPAC Distinguished Women in Chemistry or Chemical Engineering Award (2013)
TWAS Award in Chemistry (2014)
L'Oréal-UNESCO for Women in Science Awards (2015)
Ho Leung Ho Lee Foundation Prize for Scientific and Technological Progress (2017)
Nano Research Award (2017)
Major Science and Technology Achievement Award of Anhui Province (2018)

Academic Positions

Deputy Editor-in-Chief of SCIENCE CHINA Chemistry.
Editorial board member of several international journals, including J. Am. Chem. Soc., Angew. Chem. Int. Ed., Joule, ACS Central Science, and Materials Horizons.
Editorial board member of two Chinese journals, including Chinese Journal of Inorganic Chemistry.
Vice Chair of the Women in Chemistry Committee of the Chinese Chemical Society and a member of the Discipline Evaluation Group of the Academic Degrees Committee of the State Council.
Former Deputy Editor-in-Chief of Inorg. Chem. Front. for four years and Deputy Chair of the Inorganic Chemistry Discipline Committee of the Chinese Chemical Society.
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